
KOMISJA 
 

WSPÓŁPRACY Z ZAGRANIC Ą I PROMOCJI REGIONU 

protokół z posiedzenia 38 / 17 w dniu 27 listopada 2017 roku 

 

Posiedzenie odbyło się siedzibie Urzędu Marszałkowskiego w Opolu na Ostrówku. Lista 
obecności członków Komisji oraz wnioski z posiedzenia w załączeniu. Posiedzenie 
rozpoczęło się o godz 13 00 zakończyło o godz 15 00. Obrady prowadził Przewodniczący 
Komisji Norbert Rasch . 

Porządek obrad: 

1.Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej. 

2.Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia budżetu Województwa Opolskiego na 
2018 rok. 

3.Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Programu współpracy samorządu 
Województwa Opolskiego z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi 
działalność pożytku publicznego na 2018 rok. 

4.Promocja Województwa Opolskiego podczas imprez targowo-wystawienniczych. 

5.Podsumowanie: 

* wizyty Klubu Polonia z Szekesfehervar na Węgrzech, 

* wizyty Komisji w Regionie Styria w Austrii, 

* wizyty delegacji Rady Obwodowej Iwano-Frankiwska z Ukrainy, 

* informacja o spotkaniu z Wicehetmanem Kraju Morawsko-Śląskiego. 

6.Sprawy różne. 

          * do porządku obrad wprowadzono dodatkowy punkt – jako punkt 4 - Zaopiniowanie 
projektu uchwały w sprawie przyjęcia rezolucji o ogłoszeniu w województwie opolskim roku 
2018 Rokiem  100 – lecia Niepodległości i 20 – lecia Samorządności Województwa i 
Powiatów. 

          * poszerzony porządek obrad przyjęto w głosowaniu jednogłośnie. 

Komisja w punktach 1- 4 porządku obrad obradowała wspólnie z Komisją Rodziny, 
Zdrowia i Spraw Społecznych, obrady prowadził Przewodniczący Komisji Zdrowia 
Norbert Krajczy 



Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej. 

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia budżetu Województwa 
Opolskiego na 2018 rok. 

Stanisław Mazur – Skarbnik Województwa Opolskiego - przedstawił projekt WPF i projekt 
budżetu na 2018 rok. 

WPF na lata 2018 – 2022: 

Dochody ogółem: 

W 2018 roku – 543 958 195 

W 2019 roku -  480 077 475 

W 2020 roku  - 366 407 590 

W 2022 roku – 283 321 343 

Wydatki ogółem: 

W 2018 roku – 547 183 401 

W 2019 roku – 461 410 700 

W 2020 roku – 348 451 901 

W 2021 roku – 285 192 405  

W 2022 roku – 264 367 366 

Deficyt/nadwyżka: 

W 2018 roku  - - 3 225 206 

W 2019 roku – 18 666 775 

W 2020 roku – 17 955 689 

W 2021 roku – 18 700 579 

W 2022 roku – 18 953 977 

Obsługa długu : 

W 2018 roku – 23 395 000 

W 2019 roku – 23 455 000 

W 2020 roku - 23 125 000 



W 2021 roku – 22 345 000 

W 2022 roku – 21 715 000 

Poziom zadłużenia : 

W 2018 roku - 117 700 000 

W 2019 roku - 98 850 000 

W 2020 roku – 80 000 000 

W 2021 roku – 61 150 000 

W 2022 roku – 42 150 000 

Prognoza długu  - indywidualny limit zadłużenia 13,03 % > 4,31 % relacja zobow./dochody. 

Spłata zobowiązań w 2018 roku obejmuje  spłatę rat kapitałowych w wys. 18,6 mln, odsetki 
od obligacji 4,8 mln i poręczenia kredytów i pożyczek 0,1 mln. Kwota długu na koniec 2018 
roku wyniesie 117,7 mln zł. 

Programy wieloletnie w latach 2018 – 2022 – łączne nakłady finansowe 2009 – 2022 

777,6 mln zł na 49 przedsięwzięć wieloletnich w tym: 

35 przedsięwzięć realizowanych ze środków UE, w tym środki własne 44,3 mln zł 

Pozostałe 14 przedsięwzięć na kwotę 254,2 mln zł, w tym środki własne 224,0 mln zł 

Projekt budżetu na 2018 rok: 

Dochody na 2018 rok zaplanowano w wysokości 543 958 195 tj. 110,2% w stos. do r. 2017 

Wydatki na 2018 rok zaplanowano w wysokości 547 183 401 tj. 114,5 % w stos.do r. 2017 

Deficyt w 2018 roku zaplanowano w wys. 3 225 206 tj. – 20,5 % w stos do r.2017 

Struktura dochodów w 2018 roku: 

Środki europejskie – 38,8 %, dochody własne 23,2 %, dotacje 23,4 %, subwencje 14,4 % i 
środki z FOŚiGW 0,2 %. 

W dziale administracja publiczna mieszczą się środki na promocję i współpracę z zagranicą i 
tych środków na 2018 roku zaplanowano więcej niż w roku 2017. 

A.Sałacki – ile środków więcej zaplanowano na promocję na następny rok. 

S.Mazur – na sama promocję przeznaczono na 2018 rok 800 tyś zł, na zadania własne 
Województwa w tym zakresie o 5 % więcej, czyli kwotowo o 140 tyś zł więcej. 



N.Rasch – wystąpiliśmy ze Stowarzyszenia TRITIA, a środki przeznaczane do tej pory na 
składkę miały zostać w Departamencie. 

S.Mazur – i tak jest, te środki nie zostały zabrane. 

             * Członkowie Komisji 4 głosami za, przy 1 głosie wstrzymującym się – pozytywnie 
zaopiniowali projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej – wniosek w załączeniu. 

            *  Członkowie Komisji 4 głosami za, przy 1 głosie wstrzymującym się – pozytywnie 
zaopiniowali projekt budżetu na 2018 rok – wniosek w załączeniu. 

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Programu współpracy samorządu 
województwa opolskiego z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami 
prowadzącymi działalność pożytku publicznego na 2018 rok. 

Milena Englot-Brzozowska – przedstawiła projekt uchwały tj. Program na 2018 rok, 
zasadnicze zmiany w stosunku do programów z lat poprzednich, kwotę zaplanowana na 
realizacje zadań. 

*Członkowie komisji 6 głosami za – pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały- 
wniosek w załączeniu. 

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia rezolucji o ogłoszeniu w 
województwie opolskim roku 2018 Rokiem  100 – lecia Niepodległości i 20 – lecia 
Samorządności Województwa i Powiatów. 

*Członkowie Komisji – jednogłośnie – 7 głosami za – przyjęli projekt Rezolucji – 
wniosek w załączeniu. 

Promocja Województwa Opolskiego podczas imprez targowo-wystawienniczych. 

M.Figiel – imprezy targowo-wystawiennicze promujące region organizuje w Urzędzie sześć 
departamentów oraz OROT i OCRG. 

N.Rasch – imprez zrealizowano wiele, czy te imprezy mają wspólny mianownik, jakiś 
wspólny wyróżnik, czy coś je łączy. 

M.Figiel – na pewno łączy je szata graficzna, imprezy mają różnorodną tematykę i charakter 
tych imprez jest różny. Każdy Departament będący organizatorem imprezy robi ją według 
własnego projektu. Nasz Departament organizuje imprezy z obszaru samorządu województwa 
(Biura w Brukseli i w Moguncji) przygotowujemy foldery i materiały promocyjne oraz 
imprezy masowe dla mieszkańców. 

               *Członkowie Komisji przyjęli informację – wniosek w załączeniu. 

Podsumowanie: 
* wizyty Klubu Polonia z Szekesfehervar na Węgrzech, 
* wizyty Komisji w Regionie Styria w Austrii, 
* wizyty delegacji Rady Obwodowej Iwano-Frankiwska z Ukrainy, 
* informacja o spotkaniu z Wicehetmanem Kraju Morawsko-Śląskiego. 
 



N.Rasch –we wrześniu w województwie opolskim gościli z wizytą przedstawiciele Klubu 
Polonia z Szekesfehervar. Odbyli w Opolu szereg spotkań, zwiedzili Zamek Piastów Śląskich 
w Brzegu,  zwiedzili zamek w Mosznej, a we Wrocławiu Panoramę Racławicką. 21 września 
br. nasza Komisja spotkała się z tą delegacją. Na spotkaniu był obecny Marszałek 
Województwa Andrzej Buła i Wicemarszałek Roman Kolek. Ubolewam nad tym, że 
Marszałek tak rzadko gości na naszych Komisjach. W niedługim czasie, bo 23 marca odbędą 
się Dni Przyjaźni Polsko-Węgierskiej, tym razem na Węgrzech. Na spotkaniu była mowa o 
datach, o tematyce i odniesieniach historycznych. Nie udało się nam ustalić wspólnych dat, 
które moglibyśmy razem obchodzić. W przyszłym roku Klub Polonia będzie obchodził 
Jubileusz i już zostaliśmy przez Andrzeja Straszewskiego na te obchody zaproszeni. 

E.Kurek – była mowa o wspólnych datach, ale to jest trudne, to są zbyt świeże sprawy, trudno 
byłoby zorganizować konferencję naukową. 

N.Rasch – niedawno byliśmy z wizytą w Styrii. Wszyscy byli do spotkań bardzo dobrze 
przygotowani, wyraźnie widać silne związki z regionem. Konsul Manfred Kainz był bardzo 
mocno zaangażowany w organizację tej wizyty, był na niemal wszystkich spotkaniach. 
Zaprosiliśmy Komisję ze Styrii do złożenia wizyty w Opolu, proponowany był miesiąc maj, 
musimy zrobić wszystko, aby wizyta miała ciekawy i atrakcyjny program i zapromowała 
Styrię w województwie opolskim. 

K.Pyziak – powinniśmy zawnioskować o odznaczenie dla Konsula Kainza. 

N.Rasch – nie wypada, to jeszcze nie ten moment. Poprzedni Konsul był wiele lat, również 
był bardzo aktywny i odznaczenia nie dostał, więc jeżeli wnioskować o odznaczenie to dla 
poprzedniego Konsula, Konsul Kainz jest krótko i może zaczekać. 

E.Kurek – Austriacy chcą wejść na nasz rynek usług turystycznych i to ich cel. Jak przyjedzie 
do Opola Komisja ze Styrii to my też musimy się dobrze zapromować, dobrze zaprezentować, 
abyśmy i my mieli szansę zaistnieć na ich rynku turystycznym. 

N.Rasch – my chcemy się pewnych spraw nauczyć, pojechaliśmy, aby uczyć się od 
najlepszych. Oni wiedzą co chcą promować, jak to robić i konsekwentnie to realizują, a my 
dalej szukamy dobrych rozwiązań. 

E.Kurek – działalność naszego OROT-u, nasza współpraca z nimi, przeciągające się dyskusje 
– to się musi skończyć, my ciągle się uczymy, ciągle nie wiemy jak się promować. 

N.Rasch – organizacja, której prezesem jest Thomas to organizacja silnie umiejscowiona przy 
Landtagu, czy nasz OROT jest tak związany z Województwem ? 

H.Kołodziej – w Styrii oprócz strategii krajowej maja strategie regionalne, z konkretnymi 
zadaniami do realizacji w konkretnym czasie i mają postawione konkretne zadanie – 
przechwycenie i zatrzymanie na dłużej turystów tranzytowych i na tym powinniśmy się 
wzorować, bo nasz cel powinien być dokładnie taki sam. Ich regionalne organizacje 
turystyczne mają wspaniałe strony internetowe, a pierwsze wrażenie liczy się najbardziej. 



Maja tez świetne filmy, świetne hasła promocyjne, wszyscy ze sobą współpracują, co 
przynosi pożądane efekty, a sklep z produktami regionalnymi znajduje się w centrum miasta. 

E.Kurek – oni mają inne niż my strategie, one są doskonale realizowane. My mamy strategię 
rozrzuconą, robimy ją po kawałeczku, nie mamy sklepu z produktami regionalnymi, jesteśmy 
na ostatnim miejscu w turystyce. 

H.Kołodziej – moim zdaniem, każdy członek Zarządu powinien „opiekować się „innym 
regionem partnerskim, inaczej nie ma więzi i nie ma odpowiedzialności. 

N.Rasch – gościła u nas „wysoko postawiona” delegacja z Iwano-Frankiwska, z 
Przewodniczącym Rady Syczem na czele. Pani Ela była obecna podczas całego ich pobytu. 
Marszałek obiecał duży udział, ale niewiele czasu poświęcił tej delegacji. 

K.Pyziak – kiedy my byliśmy na Ukrainie Przewodniczący Sycz cały czas nam towarzyszył. 

E.Kurek – ja bardzo dziękuję Przewodniczącemu Komisji, że chociaż tak bardzo chory był 
obecny cały czas. 

N.Rasch – Pan Marszałek obiecał kwotę 50 tyś zł na Partnerstwo bez granic, na realizację 
zadań, na których nam zależy. 

M.Figiel – w ramach Partnerstwa bez granic były nagrody za już zrealizowane projekty, teraz 
będzie konkurs ofert, ogłaszamy go w lutym br. i będzie preferował projekty związane z 20 – 
leciem samorządności. 

H.Kołodziej – odbyło się spotkanie robocze z Wicehetmanem Kraju Morawsko-Śląskiego. 
Już w miesiąc po podpisaniu porozumienia doszło do tego spotkania, widać, ze do tego 
partnerstwa podchodzą  poważnie, chcą ustaleń i konkretów, zależy im na wspólnym sięganiu 
po środki UE. Wicehetman zwrócił uwagę na to, ze strony internetowe powinny być czytelne 
i powinny służyć do wymiany informacji. 

A.Sałacki – linia jest spójna, jeśli wypracujemy linię promocji, to ona jest spójna, tak samo w 
Austrii, w Kraju Morawsko-Śląskim. Proponuję, aby przy każdym następnym spotkaniu 
spotykać się z Radą Promocji Opolszczyzny i sprawy doszlifować. 

N.Rasch – czy pomysły i inicjatywy radnych mają wpływ na strategię promocji ( plan 
promocji na lata 2018 – 2020 ). Co my jako radni możemy do tego planu wnieść. 

M.Figiel – my już przygotowaliśmy plan działania, powstał zespół roboczy, z udziałem 
OROT i OCRG i będziemy się spotykać na krótko po każdym posiedzeniu Komisji. Proszę o 
własne przemyślenia, pomysły i propozycje zgłaszać do J. Kaweckiej. 

 
Opracowała        Przewodniczący Komisji 
Jadwiga Moryto               Norbert Rasch 
 


